
Stichting Historische Sociëteit Enschede – Lonneker

Voorwoord door de voorzitter

TERUGBLIK 2023.

Als u dit leest ben ik bezig met mijn laatste maanden als voorzitter van de Historische Sociëteit Enschede-
Lonneker.  Na  twaalf  jaar  uw  voorzitter  te  zijn  geweest  moet  ik  statutair  nu  echt  een  opvolger  gaan
presenteren.
Een laatste terugblik dus vanuit de rol als voorzitter. Het jaar 2023 staat voor de sociëteit vooral in het teken
van de inzet voor de terugkeer van TRAM1 van Enschede. In maart 2023 schreef ik in ‘n Hoesbreef dat ik
helaas moest vaststellen dat wij het project van restaureren en presenteren van deze tram niet rond kregen.
Financieel een te groot risico, en onduidelijkheid over waar die tram na restauratie naar toe zou moeten. De
noodkreet  landde  goed  bij  de  plaatselijke  politici  en  daar  werd  vastgesteld  dat  dit  niet  kan.  Zo’n
cultuurhistorisch belangrijk object uit een unieke periode in onze geschiedenis! De Gemeenteraad gaf B&W
opdracht zestigduizend euro vrij te maken. Er wordt intussen in Haaksbergen aan de restauratie gewerkt.
Het heeft veel tijd gekost van ons bestuur.
Voor mij  staat het  ook wel symbool voor de dynamiek die onze vrijwilligers met elkaar organiseren. De
commissies die verderop verslag doen zijn stuk voor stuk enthousiast aan de gang. Of het nu gaat om het
publiceren  van  het  vierde  boerderijenboek,  het  plaatsen  van  markestenen,  organisatie  van  de
monumentendag  en  sociëteitsavonden,  exposities  en  het  houden  van  inleidingen,  bijdragen  aan
beleidsontwikkeling van de Gemeente, regelen van monumentenstatus voor gebouwen, het gebeurt gewoon
allemaal. Onze fraaie ’n Hoesbreef en ’n Sliepsteen, waarmee wij de geschiedenis van Enschede tonen
worden  zeer  gewaardeerd.  Informatie  die  wij  desgevraagd  aan  de  lokale  pers  en  bezoekers  leveren,
allemaal waardevol.
Dat is dan ook waar ik het meest trots op ben. De inzet van de tientallen vrijwilligers die zonder gezeur
gewoon leveren. Als het u inspireert? Kom gewoon eens langs in Prismare op woensdag- of vrijdagmiddag.
Leuk!

Dick Buursink
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Secretariaatsverslag 2023

Het bestuur van de SHSEL legt jaarlijks verantwoording af voor het gevoerde beleid in de vorm van het
secretariaatsverslag  en door  middel  van  de financiële  jaarstukken.  De activiteiten  van  de  verschillende
werkgroepen worden verantwoord in een reeks eigen verslagen. Door de jaren heen is de bemoeienis van
het bestuur met de werkgroepen in de praktijk beperkt gebleken. Het karakter van een vrijwilligersorganisatie
brengt  immers mee dat  de verhoudingen tussen de verschillende onderdelen van de SHSEL niet  strikt
formeel kunnen worden gehanteerd. Zo worden de werkgroep verslagen door het bestuur niet goedgekeurd.
Het  neemt er  slechts  kennis  van.  Wel wordt  er  voor  een goede afstemming tussen het  bestuur  en de
commissies en tussen de commissies onderling eenmaal per jaar een gezamenlijke vergadering gehouden.
De verantwoording van het bestuur – de jaarrekening, de begroting en het bestuursverslag – wordt kort
toegelicht op een Sociëteitsbijeenkomst en wordt volledig gepubliceerd op de website. De contribuanten van
de SHSEL kunnen eventuele op- en aanmerking op het beleid doorgeven aan het secretariaat.
De  SHSEL  telde  per 1  januari 2023 1830 contribuanten.  Dat  zijn  er 51 minder dan  een  jaar  eerder.  
Waren  er 77 nieuwe  contribuanten,  het  aantal  opzeggingen  wegens  overlijden  bedroeg  36, om  overige
redenen 78. Helaas moesten 18 contribuanten door het bestuur als zodanig worden geschrapt wegens het
niet betalen van de contributie. De totale mutatie in het aantal contribuanten in 2023 is daardoor 51 negatief.
Om  meer  contribuanten  te  krijgen  is  dit  jaar  de  cadeaukaart  geïntroduceerd  waarop  de  gever  een
jaarabonnement op ’n Sliepsteen weggeeft. Een goedkoop doch waardevol cadeau. 
Met uitzondering van de zomermaanden juli en augustus is het bestuur maandelijks bij elkaar gekomen.  
Omdat de statuten vorig jaar gewijzigd zijn, betekent dat wij nu op zoek moeten naar een nieuwe voorzitter.
Een zeer geschikte kandidaat heeft zich aangemeld maar zij  wil  eerst een aantal bestuursvergaderingen
bijwonen om tot een definitieve beslissing te komen. 
Ook dit jaar zijn weer een aantal Sociëteitsbijeenkomsten georganiseerd. En hoewel niet zo goed bezocht
als vorig jaar, is iedereen zeer tevreden over het geboden programma.
Wat dit jaar de nodige aandacht heeft en inzet krijgt, is het terugbrengen van de TET-tram naar Enschede.
Het is ons gelukt om de restauratie van de tram verder uit te laten voeren bij de MBS in Haaksbergen. We
krijgen zelfs (financiële) steun vanuit Nieuw-Zeeland voor de terugkeer van de tram. Wij hopen dan ook dat
wij de tram in zijn volle glorie aan de stad kunnen aanbieden bij de viering van 700 jaar stadsrechten.
Periodiek hebben we overleg met het Stadsarchief Enschede. Door goede samenwerking kunnen we elkaar
versterken  om de geschiedenis  van Enschede zichtbaar  te  maken en te  houden.  Denk hierbij  aan het
gezamenlijk  opzetten  van  een  cursus  archiveren.  Ook willen  zij  voor  ons  de  eerste  drie  delen  van  de
Boerderijboeken digitaliseren.
Moet de cursus archiveren nog vorm krijgen, dit jaar is al wel een geslaagde cursus geschiedenis Enschede
gegeven.
Wij zijn met de gemeente in overleg om een lapidarium in de stad te realiseren. In onze betekenis is een
lapidarium (Latijn: lapis = steen) een muur met een verzameling en beschrijving van ‘eerste stenen’ die uit
verdwenen/gesloopte panden zijn gered.
Daarnaast zijn we bezig met een boek over oud-burgemeester Ko Wierenga.
De weduwe van de Enschedese kunstenaar Anton Reuvers heeft ons al zijn etsen geschonken.

Van een aantal van deze prachtige etsen – waarvan vele Enschede als onderwerp hebben – zijn dan ook
een paar mooie tentoonstellingen gehouden.
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Wij mochten ons verheugen als een van de deelnemers in de actie Sponsorshoppen van winkelcentrum Op
de Brouwerij. Maar liefst 390 euro hebben trouwe klanten aan ons gedoneerd.
De gemeente heeft ons uitgenodigd om mee te denken met de visualisatie van de Bouwhuistunnel en het
hergebruik van oude waaltjes uit de Minister Loudonstraat.
Naast  bovengenoemde  activiteiten  initiëren  en  ondersteunen  wij  monumentaanvragen,  wordt  ons  vaak
vragen gesteld over (oud)Enschedeërs, gebouwen, straten, plattegronden, evenementen, festivals, boeken,
en allerlei andere zaken met betrekking tot de geschiedenis van onze boeiende stad. Waar wij ook dankbaar
voor  zijn,  maar ondoenlijk  is  om dit  allemaal  in  dit  verslag op te  nemen,  zijn  de voor ons waardevolle
artikelen  als  aktes,  folders,  bordjes,  tegeltjes,  (ansicht)kaarten,  maquettes,  e.d.
Daarbij zijn er nog vele activiteiten die zo vanzelfsprekend zijn dat we ze in het jaarverslag niet noemen.
Voor iedereen die aan al deze activiteiten heeft meegewerkt – met name onze ruim 50 vrijwilligers uit de
werkgroepen – onze hartelijke dank.

Gerard Hemelt

Binnenstadcommissie

De  binnenstadcommissie  heeft  dit  jaar  een  bijzondere  bijdrage  kunnen  leveren  aan  de  Open
Monumentendag. Een groep vrijwilligers had zich gekleed in historische kostuums waarmee zij verschillende
personages uit verschillende episodes uit de geschiedenis van Enschede uitbeelden.
Eerst  presenteerden zij  zich op het  gemeentehuis  als  “levende monumenten”  en aansluitend namen zij
positie in bij een gebouw of plaats waar zij in hun toepasselijke kleding de passanten iets konden vertellen
over de geschiedenis van die locatie zoals de Grote Kerk, het huis met de grote stoep, het stadhuis, de
Fabrieksschool en Villa Sig Menko aan de Tromplaan.

Presentatie van de “levende monumenten” bij het stadhuis.

Andere activiteiten van onze commissie waren het samenstellen van PowerPointpresentaties van de wijken
Het Ribbelt,  de Laares, het Zeggelt  en het Lasonder. Van eerstgenoemde gaven wij  voor leden van het
UVON een presentatie en van de andere wijken volgen in de loop van 2024 nog presentaties. Meerdere
presentaties werden er ook gegeven van het Boeren Kerkhof (o.a. voor enkele Probus clubs). Op het Boeren
Kerkhof  aan  de  Deurningerstraat  liggen  meerdere  personen  begraven  die  in  cultureel,  economisch  of
maatschappelijk opzicht voor Enschede van belang zijn geweest. Hiervan heeft de Binnenstadcommissie
een  aantal  jaren  geleden  middels  Augmented  Reality  van  een  20-tal  personen  een  levensbeschrijving
gemaakt. Die zijn nog steeds te volgens als je op je mobiele telefoon een QR- code downloadt bij de ingang
van de begraafplaats. Er blijkt echter ook belangstelling te zijn voor een rondleiding waarbij leden van de
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Binnenstadcommissie  optreden  als  gids  en  uitleg  geven  over  de  overledene  en  hun  verdiensten  voor
Enschede. Al meerdere keren hebben wij het afgelopen jaar voor verschillende groepen een rondgang over
de begraafplaats gemaakt. Steeds weer bleek men zeer geïnteresseerd en verrast te zijn, reden voor ons
om ook het komend jaar als gids te willen optreden.

Georges Schafraad

Boerderijencommissie

Het afgelopen jaar was ook weer een bijzonder jaar met als hoogtepunt de afronding, en op 9 november
2023 de presentatie en uitgave van boek 4 van de serie Boerderijen in Enschede (Boekelo 2).
Een positieve ontwikkeling in de tweede helft van 2023 is de uitbreiding van de Boerderijcommissie met 3
nieuwe leden, te weten:
- Mevr. Joke Voogt
- Mevr. Ans Nijhof
- Mevr. Mini Molenkamp
Daarmee telt de Boerderijcommissie nu 8 leden.
De bijeenkomsten op de eerste donderdagavond van de maand van de Boerderijcommissie in Prismare zijn
na de zomervakantie 2023 weer opgestart.
Daarvoor  zijn  er  enkele  bijeenkomsten  op  afroep  geweest.  Er  wordt  geprobeerd  de  bijeenkomsten  te
verplaatsen naar de woensdagmiddag in Atelier 3.
Het afgelopen jaar zijn er minder bijeenkomsten van de Boerderijcommissie geweest omdat de commissie
qua omvang erg klein was geworden (5 personen). Veel werd er afgehandeld via mail,  telefoon of door
persoonlijk contact.
Op dezelfde manier werden ook enkele binnengekomen vragen beantwoord.
De activiteiten van de Boerderijcommissie zijn nu als volgt verdeeld:
-  Han van Beek en Jonneke Doze werken nu aan Boek 5 (Twekkelo).  Zij  worden daarbij  ondersteund  
  door Mini Molenkamp. Van Twekkelo zijn al veel gegevens beschikbaar.
- Joke Voogt, Ans Nijhof en Jan Oldenhof zijn bezig met data-onderzoek ten behoeve van Boek 6 (Groot 
  Driene).
- Adrie Roding is bezig met het verzamelen van data van de marke Lonneker.
-  Bovenstaande werkgroepen krijgen ondersteuning van Truus Goolkate,  die het  archief  van haar man  
  Jan beheert, en Mini Molenkamp die contact onderhoudt met het Stadsarchief Enschede.
- Jan Oldenhof combineert het data-onderzoek met het voorzitterschap van de Boerderijcommissie.

Jan Oldenhof

Fotoverhalencommissie

In de loop van het jaar is de Fotoverhalencommissie langzaamaan weer op gang gekomen. De oorzaak dat
er minder activiteiten waren lag zowel bij  de naweeën van corona als aan de gezondheidstoestand van
enkele leden. Bovendien zijn er enkele personele wisselingen opgetreden.
Het project waar de commissie op dit moment aan werkt is de Kuipersdijk. In de periode waarin de groep
minder bij elkaar is gekomen is er door de leden wel doorgewerkt aan het onderzoeken van de geschiedenis
van de verschillende panden en werken aan het krijgen van een overzicht van de Kuipersdijk.

Gesprekken voeren met ex-ondernemers heeft in deze periode minder plaats gevonden, en dat is toch de
essentie (samen met het verzamelen van historisch beeldmateriaal) van het werk.
In de loop van 2024 worden de gesprekken weer opgestart.
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Net als indertijd bij het Hogeland, wordt er ook nu in eerste instantie gewerkt naar een expositie van het
materiaal dat op dat moment beschikbaar is. Naar aanleiding van de expositie komt er een stortvloed aan
nieuw materiaal, zo is de verwachting en de ervaring.
Op dit moment moeten we constateren dat we onvoldoende materiaal voor een expositie in de zomer van
2024. Dus dat wordt de zomer van 2025.

Jan Breteler

Historische Kring Glanerbrug

Leden  van  de  Historische  Kring  Glanerbrug  kwamen  in  2023  acht  keer  in  vergadering  bijeen.  Vaste
agendapunten waren de voortgang betreffende het nieuwe boek “Van vlakbijl tot internet”, de onzekerheid
over de huidige locatie en de uitbreiding van onze groep.
Wat  het  eerste  punt  betreft,  kunnen  we  melden  dat  wij  veel  mooi  en  uniek  materiaal  hebben  kunnen
bemachtigen. Materiaal dat gebruikt wordt voor het boek dat wij in november 2024 zullen presenteren. Op dit
moment wordt de laatste hand aan de lay-out gelegd en worden de laatste correcties aangebracht zodat alle
spullen op tijd bij de drukker kunnen worden aangeleverd. Voor de financiering van dit boek hebben we met
succes diverse sponsoren bereid gevonden om een bijdrage te leveren, waardoor het mogelijk is om het
tegen een aantrekkelijke prijs aan te kunnen bieden.
Over onze huidige locatie in de voormalige pastorie is helaas niets concreets bekend. Op onze vraag aan
het parochiebestuur van MariaVlucht om een ruimte in het Parochiehuis te mogen huren hebben we nog
geen toezegging gekregen. De zoektocht naar alternatieven is helaas zonder resultaat gebleven en dit alles
baart zorgen.
Dan de bezetting van onze groep. We hebben diverse dames en heren benaderd en op gesprek gevraagd,
maar al deze gesprekken leverden niets op. Vervolgens hebben we besloten om via facebook en via onze
internetsite mensen te interesseren en nu was het wel succesvol. Conny Wubs is na de zomervakantie met
werkzaamheden op het archief begonnen en ook aanwezig bij vergaderingen, en “doar bint wie’j naar wies
met!”
Op 10 mei 2023 bracht een delegatie van de HKG een vriendschappelijk bezoek aan de Heimatverein Epe.
Onze “Heimatfreunden” zorgden voor een hartelijk welkom (“Kaffee mit Kuchen), een mooie stadwandeling
en een smakelijke afsluiting van de middag.
Op 10 september stonden we met een kraam op de Glanerbrugse braderie en we leverden een bijdrage voor
de “Glanerbrug-puzzel” van de JUMBO.
Voor 2024 zullen de locatie en ook de zoektocht naar nieuwe leden aandachtspunten blijven. We gaan ons
uiteraard richten op de presentatie en verkoop van “Van vlakbijl tot internet”, deelnemen aan de jaarlijkse
braderie aan de Gronausestraat en een nieuw project gaan bedenken.
De Historische Kring Glanerbrug bestond in 2023 uit:
Frits  Hardick,  Reinhard  Hishink,  Benno  Kamphuis,  Theo  Kamphuis,  Albert  Kroeze  (penn.),  Joop
Kwakman(secr), Willie Meester (vrz), Kobus Poort en Conny Wubs.

Willie Meester

Loakstenen- en begraafplaatsencommissie

Onze eerste activiteit dit jaar was het plaatsen van een infobordje bij de  steen in de Gerinkhoek. Deze
markesteen ligt op de natuurbegraafplaats Christinalust aan de Windmolenweg. Deze zomer werden daar
een aantal rondleidingen georganiseerd voor belangstellenden. Harry heeft daarbij een praatje gehouden
over deze daar aanwezige markesteen bij een cultuurhistorische wandeling.

Vervolgens hebben we ons bezig gehouden met het leggen van twee stoeptegels op plaatsen waar vroeger
markestenen hebben gelegen. We hebben voor deze oplossing gekozen omdat het trottoir ter plekke geen
ruimte biedt aan een zwerfkeien die daar normaal voor gebruikt worden. De eerste locatie is de Dennenweg
t.h.v. nr. 202, de tweede Haaksbergerstraat t.h.v. nr. 333 (grens Esmarke-Usselermarke).
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                                             Logostoeptegel Haaksbergerstraat

Op verzoek van Gilde Enschede, die stadswandelingen verzorgt, hebben wij onze  Wigboldroutewandeling
aan hen overgedragen.  Alleen  op  speciaal  verzoek  zal  onze  commissie  deze  wandeling zelf  nog gaan
gidsen. Om ze hiermee vertrouwd te maken hebben we samen met de gidsen van het Gilde de route nog
een  keer  gelopen.  Ze  waren  enthousiast  en  nemen  de  route  vanaf  nu  dus  op  in  hun  programma.
(https://www.enschedestadswandeling.nl/wandelingen/wigbold-wandeling).
 
Op 24 maart is de stuurgroep van de Stadsbegraafplaats, waar wij ook aan deelnemen, bijeengekomen en
heeft vastgesteld dat er dit voorjaar nog geen opschoning nodig is. Wel gaan we een infobord dat we samen
met de gemeente en Han van Kerkhoff ontworpen hebben, feestelijk onthullen op zaterdag 30 september in
combinatie met een schoonmaakactie.
 
Afgelopen zomer bleek na onze jaarlijkse inspectie dat een aantal informatiebordjes bij markestenen niet
meer goed leesbaar waren. We hebben geprobeerd deze zelf weer op te knappen en dat is goed gelukt.
Tekst en logo's zijn weer goed leesbaar.

    
                                                                     Voor en na
De  jaarlijkse  schoonmaakactie  op  het  Boerenkerkhof  in  juni  was  goed  bezocht.  Namens  de
Loakstenencommissie hebben Bart, Wilma en Harry hier aan meegewerkt.  
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In juli hebben we een klein bordje bij de steen bij de Horstlanden geplaatst en ook bij de steen op de wal
(2e steen tussen Hasseler- en Drienerveld).
  
Op  9  oktober  hebben  wij  een  gastles  verzorgd  bij  basisschool  Mecklenburg  in  de  Wesselerbrink  over
grenzen.  Samen met  leerlingen uit  groep 7 en 8  hebben we daarna op 12 oktober  de  Steen bij  erve
Leunenberg  onthuld.  Dit  was  een  leuke  en  geslaagde  actie  met  medewerking  van  theatergezelschap
Alludens.  1Twente  heeft  video-opnamen gemaakt  en  er  is  een  verslag  gepubliceerd  in  Huis  aan  Huis
Enschede.  Er  staat  ook  een  verslagje  in  ’n  Hoesbreef,  met  links  naar  de  video  van  1Twente
(https://youtu.be/HK8Xtfzx7fA?t=2290) en een eigen productie (https://youtu.be/MY40FHyUe88).

Het volgende project in dit boekjaar was het voorbereiden van het plaatsen van twee  markestenen op de
grens  Twekkelermarke-Esmarke.  We  kregen  van  de  stadsdeelbeheerder  toestemming  om  stenen  te
plaatsen  aan  de  Hengelosestraat  (tegenover  de  Pijlhovestraat),  de  steen  bij  de  Knepse en  aan  de
Lambertus  Buddestraat,  steen  aan  de  Rigtersbleek. Voor  die  laatste  genoemde  plek  mochten  we  de
zwerfsteen gebruiken die achter het Lammerinkswönner lag.
De beide stenen zijn eind 2023 geplaatst en worden in 2024 onthuld en voorzien van een informatiebordje.
 
In oktober hebben we een klein infobordje geplaatst bij de Breiderpaal in Boekelo.   
      
Bij de jaarlijkse controle van de Poal tot Poal fietsroute bleek dat er het een en ander mis was. Er waren een
aantal routebordjes verdwenen of vernield. In het voorjaar van 2024 gaan we die repareren/vervangen.

        
                                                                 Poal tot Poalroute

Ook bleek onze wegdekmarkering bij  Wigboldsteen 2 (hoek Molenstraat-Oldenzaalsestraat) verdwenen te
zijn. We hadden nog een reserve-exemplaar op voorraad en die is in september op zeer  vakkundige wijze
op de bewuste plek aangebracht. (zie verslagje geschreven voor ’n Hoesbreef (okt. 2023), met een link naar
een videoverslag: https://youtu.be/lP0J2dbVWXU .
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Henk Stobbe heeft besloten zich om gezondheidsredenen terug te trekken uit onze commissie. We  hebben
in november een afscheidsbezoek gebracht waarbij we Henk als dank een exemplaar van boerderijboek 4
overhandigd hebben.
Dit betekent dat wij plaats hebben voor een nieuw commissielid. Dus als u iets hebt met grensstenen en/ of
begraafplaatsen en u denkt dat u een positieve bijdrage kunt leveren aan onze activiteiten, dan komen wij
graag met u in contact: loakstenencom@shsel.nl

Harry van der Sleen.

Monumentencommissie en Comité Monumentendagen

In de loop van het jaar is de Monumentencommissie langzaamaan weer op gang gekomen. De oorzaak dat
er  minder  activiteiten  waren  lag  in  zowel  de  verandering  in  de  aansturing  van  de  commissie  als  in
persoonlijke (gezondheids-)redenen. Om gelijke redenen zijn ook de activiteiten van de fietsclub opgeschort.
Voornemen is deze in 2024 weer te hervatten.
Op 14 september kwam de voltallige commissie weer voor het eerst weer bij elkaar, waarbij is afgesproken
voor het komende jaar meer regelmaat te brengen in de vergaderfrequentie.
Er speelt nl. genoeg. Een kleine greep uit de lopende projecten en items:
- Ontwikkelingen Rodenbach;
- Macandra e.o. waaronder de geplande renovatie t.o.v. de oorspronkelijke bouwstijl (brutalisme);
- Ontwikkeling bebouwing Cromhoff;
- Rigtersbleek: monumentenstatus en ontwikkelingen;
- Kapel van het vm. RK ziekenhuis: monumentenstatus en verdere ontwikkelingen;
- Locatie en aanleg Lapidarium;
- Haimersweg: aanvraag monumentenstatus;
- Toekomst hoofdvestiging bibliotheek (nu verhuizing naar het Muziekkwartier geen doorgang vindt);
- Vervaardiging van de notitie Zicht op Gebedshuizen (Kerkenvisie);
-  Ontwikkeling  Centrumkwadraat  (Spoorzone)  met  speciale  aandacht  voor  het  woonhuis  Molenstraat  
  12;
- Het Catharinahuis (Lasondersingel) nadat hieraan de monumentenstatus is verleend;
-  Er  zijn  enkele  monumentenaanvragen  in  voorbereiding:  Boksschool  Noorderhagen  (Elim-kerk),  de
Sterrenkijkheuvel, het DCW-pand Rigtersbleek-Aalten, de Bibliotheek en woonhuis Edisonstraat 4.
Verder  nemen  enkele  leden  van  de  Monumentencommissie  deel  aan  het  projecten-overleg  stedelijke
ontwikkelingen, om zo tijdig geïnformeerd te zijn over deze materie.
Onderdeel  van  de  Monumentencommissie  is  het  comité  Open  Monumentendagen  (OMD).  Dit  comité,
bestaande uit 7 leden, heeft in 2023 weer de organisatie verzorgd van de OMD op 9 en 10 september. Een
recordaantal van ± 6000 bezoekers was het resultaat. Tevens werd op 9 september, na een uitgebreide
nominatieronde, de tweejaarlijkse monumentenprijs uitgereikt aan de bewoners en eigenaren van het Van
Gelderen huis aan de Vlierstraat te Enschede. Een uitgebreid verslag is inmiddels separaat ingestuurd.

Jan Breteler

Promotiecommissie en Documentatiecommissie

In 2023 hebben we in Prismare gebruik kunnen maken van atelier 2 (onze oude ruimte) en atelier 3, die we
medio 2022 ingericht hadden. In atelier 3 bevindt zich de bibliotheek en staan een aantal vitrines met vele
historische voorwerpen die met Enschede te maken hebben. In atelier 2 staat de grote kast met het papieren
archief,  vele  foto’s,  mappen  en  ordners  met  vele  gegevens  over  de  geschiedenis  van  Enschede  en
Lonneker.  De ontmoetingsruimte is  wekelijks open op woensdagmiddag en vrijdagmiddag van 14.00 tot
17.00 uur.
Eind juni kregen we via Gré Reuvers, weduwe van Anton Reuvers het archief met tekeningen, etsen en
schilderijen.  Na  ontvangst  bleek  dat  een  groot  archief  te  zijn,  die  we  in  de  zomer  van  2023  hebben
nagekeken, kunnen sorteren en in het archief hebben kunnen inpassen. Daarmee was al in een keer alle
vrije ruimte die we vorig jaar gecreëerd hadden weer gevuld. Het is weer woekeren met de ruimte geworden.
Ook is er bekeken wat we voor de verkoop kunnen aanbieden. Een aantal tekeningen en schetsen zijn voor
de eerste keer getoond tijdens de heropening na de intern verbouwing van Prismare op 23 september. Een
expositie met etsen en schilderijen van Anton Reuvers hangt in Lumen van 23 november 2023 tot 24 januari
2024.
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Andere activiteiten waar we boeken over Enschede hebben verkocht zijn:
- 17 januari tijdens de Nieuwjaarsreceptie verkoop van het boek ‘Meer as ’n plezeerig leaven’ .
-  Bij  een  aantal  lezingen  was  de  promotiecommissie  aanwezig  met  boeken  en  Sliepstenen  zoals  de  
   lezing voor de BSO (Burger Sociëteit Ontspanning) op 23 februari en de lezing over het Ribbelt en de 
   Laares in het Nivongebouw op 3 april.
-  Ook stonden we met een informatiekraam op de zomermarkt  van Liberein Glanerbrug op 17 juni  en  
   op monumentendag op 9 september in de hal van het stadhuis.
- Boekenmarkten hadden we op 7 juli en 17 november,
- We stonden op de kerstmarkten op 18 december in winkelcentrum Roombeek en Het Stroïnk.
De kerngroep van de Promotiecommissie bestond uit Herman van de Pieterman, Piet de Wit en Bart Jansen.
Voor de kraambezetting konden we steeds op andere vrijwilligers van de Historische Sociëteit. Ook zijn het
afgelopen  jaar  meerdere  vrijwilligers  actief  met  het  sorteren  van  honderden  Jumbo-plaatjes.  Die  zijn
beschikbaar voor Jumboboeken die we van Jumbo hebben ontvangen en bedoeld zijn voor lesmateriaal op
scholen  en  voor  activiteiten  in  verzorgingshuizen.  De  plannen  hiervoor  moeten  nog  verder  worden
uitgewerkt. Dit sorteren is een meerjarenplan.
De documentatiecommissie bestaat uit Harry van der Sleen, Paul Snellink Rita van de Wetering en Bart
Jansen.  Deze  commissie  houdt  zich  bezig  met  het  digitaliseren  van  foto’s  van  en  over  Enschede,  het
verzamelen en inkopen van boeken over Enschede en het bijhouden van de bibliotheek en het  archief.
Tijdens de openingstijden in Prismare kunnen bezoekers met vragen komen en met informatie komen over
wat zij weten over Enschede en met hun eigen verhalen komen. Het is een echt ontmoetingspunt voor alle
belangstellenden  voor  de  geschiedenis  en  het  verleden  over  Enschede  en  Lonneker.

Bart Jansen

’n Sliepsteen
 
In het jaar 2023 verschenen de edities 153 t/m 156. Naast de vaste rubrieken ‘Kiekje’, ‘Verdwenen straten’
en ‘Klein Monument’ verschenen er gemiddeld acht verhalen per editie.
I.v.m. de gestegen kosten van het drukken en de bezorging steeg de abonnementsprijs naar € 19,90 De
redactie,  die  qua  samenstelling  ongewijzigd  bleef,  kwam  ook  in  2023  acht  keer  bijeen.  Bart  Janssen
verzorgde  wederom  de  distributie  van  de  losse  verkoop  in  de  boek-  en  tijdschriftenwinkels.  Via  dit
verkoopkanaal worden per editie 30 tot 35 exemplaren verkocht.
Het aantal abonnees dat gebruik maakt van automatische incasso is weer toegenomen.
Ook in 2023 nam het aantal abonnees, ondanks 77 nieuwe aanmeldingen, af van 1830 tot 1775 (-55) met
name als gevolg van overlijden maar ook als gevolg van opzeggingen. In gesprekken met veel Enschedeërs
werd me duidelijk dat de inhoud en de opmaak van ‘n Sliepsteen op veel waardering kan rekenen maar ook
dat velen het blad lenen van familie, kennissen of buren. Het aantal ‘meelezers’ schatten wij in op ca. 5.000.
Mogelijk is de afname van het aantal abonnees ook te wijten aan concurrentie van onze gratis en zeer
gewaardeerde ‘n Hoesbreef.
We willen de leden van onze commissies aansporen om een poging te doen om binnen hun kennissenkring
twee abonnementen cadeau te geven op kosten van de Sociëteit.  Indien zij  daarin slagen zou dat  een
toename van ca.100 abonnees betekenen.

Jan Brummer
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Financieel jaarverslag 2023

real. 2023 begr.2023 real. 2022

BATEN

Contributies 35.276 35.422 33.203
Donaties 3.011 2.730 2.744
Subsidies 17.500 15.500 5.500
Advertenties Sliepsteen 3.580 3.620 2.900
Losse verkopen (Sliepsteen en boeken) 11.559 4.000 18.179
Overige baten 3.781 2.350 4.263
Financiele baten 1.652 250 40

76.359 63.872 66.829

LASTEN

Algemene kosten:
  Administratie 1.674 1.500 1.245
  Bestuur 866 1.500 1.715
  Promotie, representatie 193 800 1.645
  ICT 1.040 1.250 844
  Huur gebouw 6.120 6.121 5.296
  Vrijwilligers 2.058 2.200 2.960
  Afschrijvingen 741 741 1.084

Activiteiten:
  Sliepsteen 21.646 22.410 21.795
  Overige publicaties 6.317 2.500 10.838
  Societeitsavonden 1.972 2.400 1.589
  Cursussen, presentaties, excursies etc 1.364 500
  Publieksruimtes 757 1.000 1.306
  Beheer monumenten 0 1.000
  Open Monumentendag 15.494 16.000 5.265
  Commissies 1.342 2.200 1.539
  Projecten 1.679 1.000 7.726

63.261 0 63.122 64.847

Resultaat 13.098 750 1.982

RESULTATENREKENING 2023
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Het boekjaar 2023 is afgesloten met een positief resultaat van €13.098. Dit resultaat is opgebouwd uit een
resultaat  van  €8.033  op  de  reguliere  activiteiten,   €3.984  bij  de  uitgifte  van  boeken  en  €1.081  bij  de
projecten. 

Reguliere activiteiten:
De reguliere activiteiten omvatten de uitgifte van de Sliepsteen, het organiseren van sociëteitsavonden, het
geven  van  cursussen  en  presentaties  en  de  openstelling  2  maal  per  week  van  de  publieksruimtes  in
Prismare. Verder wordt veel werk verzet in de diverse werkgroepen / commissies. Begroot was een klein
negatief  resultaat  (-€  250),  gerealiseerd  is  €  8.033.  Dit  is  te  danken  aan  enerzijds  hogere  inkomsten,
anderzijds aan lager uitgevallen kosten. De hogere inkomsten zijn gegenereerd bij de losse verkoop van 2 e

hands boeken/tijdschriften en het geven van cursussen en presentaties. Daarnaast zijn de financiële baten
hoger uitgekomen door de rentestijging op spaarrekeningen. Bij de Algemene kosten laten alle posten m.u.v.
de administratie een kleine onderuitputting zien. Bij de Activiteiten geldt dit eveneens voor de meeste posten.
De hogere kosten op de posten Overige publicaties en Cursussen zijn het gevolg van de hogere omzet bij de
verkoop van boeken en bij het organiseren van cursussen en presentaties.

Uitgifte van boeken:
Begroot was een resultaat van € 1.000, gerealiseerd is een bedrag van € 3.984. Dit hogere resultaat bij de
uitgifte van boeken is vooral te danken aan de verkoop van het in 2023 uitgegeven Boerderijboek 4. 

Projecten:
Na vele jaren is in 2023 het Markestenenproject met een financieel overschot afgesloten. Een deel van de
financiële bijdrage van de sociëteit die enkele jaren geleden al aan het project was toegevoegd valt
daarom nu vrij in het resultaat. 

ACTIVA
Materiele vaste activa 1.741 2.482

Voorraden 13.823 12.249
Vorderingen en overlopende activa 4.297 3.455
Liquide middelen 224.250 183.359

244.110 201.544

PASSIVA
Reserves en fondsen
 - reserves
      * eigen vermogen 10.901 10.901
      * onverdeeld exploitatiesaldo 13.098 1.982

24.000 12.884
 - fondsen
      * publicatiefonds 72.768 70.137
      * Historie Enschede Fonds 100.011 100.011
      * fonds digitaal verleden 231 879

173.010 171.027
Voorzieningen
Langlopende schulden
Kortlopende schulden 47.101 17.633

244.110 201.544

BALANS 
31 december 2023 31 december 2022

Het resultaat van 2023 (€13.098) zal worden toegevoegd aan het Publicatiefonds.
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begr. 2024 begr.2023
BATEN

Contributies 34.000 35.422
Donaties 2.650 2.730
Subsidies: TET tram 111.500 15.500
                overig 7.342
Advertenties Sliepsteen 3.600 3.620
Losse verkopen (Sliepsteen en boeken) 6.500 4.000
Overige baten: TET tram 25.000 2.350
                       overig 9.100
Financiele baten 2.500 250

202.192 63.872
LASTEN

Algemene kosten:
  Administratie 1.250 1.500
  Bestuur 1.700 1.500
  Promotie, representatie 500 800
  ICT 1.250 1.250
  Huur gebouw 6.200 6.121
  Vrijwilligers 3.400 2.200
  Afschrijvingen 1.650 741

Activiteiten:
  Sliepsteen 23.100 22.410
  Overige publicaties 3.000 2.500
  Societeitsavonden 2.400 2.400
  Cursussen, presentaties, excursies etc 600 500
  Publieksruimtes 500 1.000
  Beheer monumenten 1.000 1.000
  Open Monumentendag 5.500 16.000
  Commissies 1.800 2.200
  Projecten: TET tram 138.500 1.000
                  overig 15.842

208.192 63.122

Resultaat -6.000 750

BEGROTING 2024

  

Het begrote resultaat is opgebouwd uit een resultaat van €1.000 op de reguliere activiteiten, €1.500 op de
uitgifte van boeken en een negatief resultaat van -€8.500 bij de projecten. Dit laatste heeft te maken met de
bijdrages die toegezegd zijn vanuit het Historie Enschede Fonds voor het boek over Ko Wierenga (k€ 5), de
expositie in de toren van de grote kerk (k€1,5) en voor de documentaire over de TET tram (k€ 2). 
Verder  is  in  de  begroting  2024 rekening  gehouden  met  het  restauratieproject  van  de  TET tram.  Deze
bedragen zijn in de begroting te vinden onder Subsidies, Overige baten en Projecten.
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